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 1 
Kommentarer fra Amager Øst Lokaludvalg til byggeprogram for 2 
NØAS 3 

Først en tak for inddragelsesprocessen som den har været indtil nu, og 4 
en tak for muligheden for at kommentere på byggeprogrammet.  5 
Grundlaget for vores kommentering er de input der er fremkommet i 6 
borgerinddragelsesprocessen og gennem den dialog vi i øvrigt har haft 7 
med borgere og interessenter i lokalområdet.  8 
 9 
 10 
Kommentarer 11 
 12 
 13 
Visioner: Der er gode visioner for skolen. Vi ønsker dog følgende 14 
tilføjet til afsnittet om visioner for skolen:  15 
1. Skolen skal i dens opbygning kunne fremme samspillet mellem de 16 
forskellige alderstrin og de to køn. Skolen skal desuden kunne virke 17 
fremmende på etnisk og social integration f.eks. ved at kunne 18 
synliggøre forskellige etniske gruppers kulturbaggrund.  19 
2. Skolen skal i sin udformning kunne fremme indlæring af 20 
bæredygtighed, miljøbevidsthed, genbrug og affaldssortering.  21 
 22 
Arkitektur: Vi er meget optaget af at skolen får det rette 23 
arkitektoniske udtryk. Der er i programmets vision udtrykt, at man 24 
ønsker enkelthed i arkitekturen, hvortil vi med direkte henvisning til 25 
Københavns Kommunes arkitekturpolitik ønsker at tilføje at: den 26 
arkitektoniske kvalitet handler om at forene det funktionelle og 27 
rationelle med det æstetiske og irrationelle, med omhu for helhed og 28 
detalje. Det handler om at blive udfordret i vores rationelle forståelse 29 
af omverdenen, så vi får nye muligheder for at forstå og opleve den.  30 
 31 
Arealforhold: Vi er stadig bekymrede for, at det er muligt at leve om 32 
til krav og visioner for en tre sporet skole med idrætshal og KKFO på 33 
den lille grund. Vores bekymring går primært på, at der er for lidt 34 
plads udendørs til leg og bevægelse, men også at man af sparehensyn 35 
minimerer arealkravene til de indendørs lokaliteter.  36 
 37 
Trafikale forhold: Skolens placering midt i et udbygget lokalområde 38 
giver store udfordringer til de trafikale løsninger. Vi ønsker at skolen 39 
og idrætshallen i så ringe omfang som muligt genererer trafik med 40 
biler, og vi ser især udfordringer på hvordan trafikken til og fra skolen 41 
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organiseres. Vi ønsker at der skabes løsninger, hvor biltrafikken 42 
holdes skarpt adskilt fra den cyklende og gående trafik. Aflevering af 43 
børn foreslås at foregå i en gennemkørsel fra Prags Boulevard til 44 
Holmbladsgade i skellet øst for skolen. Hvis man skal vælge de to 45 
angivne muligheder i materialet. På borgermødet talte vi om at det 46 
kunne foregå i Holmbladsgade. Cyklende børn og voksne sydfra til 47 
skolen, skal i stort tal dreje fra  Strandlodsvej op ad Holmbladsgade. 48 
Dette kryds er i dag uden lysregulering og svært at overskue. 49 
Strandlodsvej har heller ikke cykelstier. LU foreslår derfor 50 
Strandlodsvej med cykelstier og lysregulering i krydset. 51 
Cyklende børn og voksne kan komme ad cykelstien i Holmbladsgade 52 
fra vest og nordvest og her kræves så en krydsning af Holmbladsgade. 53 
Alternativt cykler de ned ad cykelstien på Prags Boulevard. 54 
Fra nord kan der cykles fra Magretheholm ad Raffinaderivej hvis der 55 
oprettes cykelstier på resten af Raffinaderivej. Krydsningen af Prags 56 
Boulevard ved Strandlodsvej er i dag lysreguleret men der kunne 57 
gives en bedre krydsning for børn hvis der blev bygget en bro. Den 58 
har været foreslået tidligere i forbindelse med cykelstien i 59 
jernbanetraceet. 60 
 61 
Der er generelt store udfordringer med at skabe sikre skoleveje. Der er 62 
tung trafik omkring skolen på Holmbladsgade, Strandlodsvej, Prags 63 
boulevard og Raffinaderivej. Vi forudsætter, at der skabes holdbare 64 
løsninger på disse udfordringer og at de trafikale udfordringer på selve 65 
byggegrunden løses som en del af at skabe sikre skoleveje.  66 
Vi ønsker iøvrigt at gøre opmærksom på, at den kollektive trafik i 67 
lokalområdet pt. er under forandring og som vi ser det lægges der op 68 
til en dårligere betjening af området fremover.  69 
 70 
Adgang og samspil med Kløvermarken: Vi skal i den forbindelse 71 
bemærke, at vi ser det som en nødvendighed, at børnene på skolen får 72 
adgang til at bruge Kløvermarken til deres idrætundervisning og til leg 73 
og bevægelse. Det vil derfor være hensigtsmæssigt at man allerede i 74 
den nuværende planlægning indgår i det projekt der er under udvikling 75 
for Kløvermarkens brugere og at man iøvrigt skaber en sikker 76 
overgang til Kløvermarken over Uplandsgade.  77 
 78 
Bæredygtighed: Vi ønsker, at Friluftsrådets anbefalinger til 79 
bæredygtighed i undervisningen (Grøn Skole, Grønt Flag Skole) 80 
indarbejdes, så skolen bliver så bæredygtig som muligt i indretningen 81 
og undervisningsmulighederne. Tæt samarbejde med det lokale 82 
Miljøpunkt vil være ønskeligt. 83 
 84 
Tilbud til unge: Da der i almindelighed mangler tilbud til unge i 85 
Amager øst bydel opfordrer vi til, at der i forbindelse med 86 
udskolingsområdet og idrætshallen indtænkes en “ungdomszone”, der 87 
også vil være attraktiv for fritidsbrugere. Gerne et “råt” område, hvor 88 
streetidræt, lege og aktivteter kan møde de mere bløde 89 
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indendørsaktiviteter. ( Jvf. Den indendørs legeplads i 90 
Blegdamsremisen ). 91 
 92 
Krav til byggeriet.: Generelt er det tilfredsstillende, at der i 93 
byggeprogrammet arbejdes med stor fleksibilitet i byggeriet, så 94 
lokaler og rum kan bruges forskelligt og på sigt ændres. 95 
Fleksibiliteten skal dog tilsikre, at eleverne oplever, at der er faste 96 
rammer om undervisningen, hvilket især gruppen af elever med 97 
indlæringsvanskeligheder har brug for. 98 
 99 
Vedr. udskolingen: Udskolingseleverne (7.-9. kl., i alt 9 klasser) får i 100 
byggeprogrammet 7 basislokaler. 101 
2 klasser skal altså undvære et basislokale, som de kan have som deres 102 
eget. Det vil dels give store undervisningsorganisatoriske problemer 103 
med klasse-, hold- og teamopdelinger, og dels gøre det svært for især 104 
de elever med koncentrationsbesvær, der har behov for klare rammer 105 
om undervisningen. Reelt betyder det, at mange elever skal være 106 
vandreklasser, eftersom det vel ikke skal være de samme klasser, der 107 
skal være uden basislokale gennem de 3 år i udskolingen. 108 
 109 
Placering af skolens forskellige trin: Det er blevet beskrevet, at 110 
udskolingslokalerne skal placeres i nærheden af fritidszonen, hvilket 111 
er helt fornuftigt. Imidlertid kan det betyde, at placeringen vil være i 112 
stueplan (hvis ikke skolen opbygges vertikalt). Hvis det bliver 113 
tilfældet, betyder det, at indskolingseleverne ikke får umiddelbar 114 
adgang til alle faciliteterne for bevægelse og ophold i udeområderne 115 
rundt om skolen. Det er vigtigt, at de mindste elever har let og hurtig 116 
adgang til at komme ud både i undervisningen og i pauserne for at 117 
bevæge sig og lege. 118 
 119 
Værkstedsfaciliteter: Der er behov for værkstedsfaciliteter ud over 120 
håndværk og design, f. eks. til projekter og valgfag på mellemtrinnet 121 
og i udskolingen. F.eks. kunne det være metalsløjdlignende faciliteter 122 
til cykelværksted, hvor skolen kunne samarbejde med Miljøpunktets 123 
cykel-LAB (i Prismen) og de lokale cykleforretninger og -værksteder. 124 
Det foreslåede aktivitetsrum er der behov for til projekter til alle 125 
skolens elever, så det vil formentlig være fuldt besat. 126 
 127 
Lokaleønsker i øvrigt: 128 
Der er behov for lokale til skole- og ungdomsvejledning 129 
(Ungdommens Uddannelsesvejledning), hvor der også kan opbevares 130 
dokumenter o.l. 131 
Der er behov for et elevrådslokale, hvor der også kan opbevares 132 
dokumenter o.l. 133 
Der er behov for lokaler til specialundervisningsfunktioner (f.eks. 134 
familieklasse og særlige støtteforanstaltninger som læsetrænings- og 135 
matematiktræningskurser), hvor der også kan opbevares dokumenter 136 
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o.l.  Generelt for alle undervisningslokaler skal der være vinduer og 137 
dagslys. 138 
 139 
Rengøring:  140 
Generelt er det vigtigt for arbejdsmiljøet, at der er så store og 141 
rengøringsvenlige flader som muligt, og at dørtrin så vidt muligt 142 
undgås. Ved indgange udefra er det vigtigt med solide måtte-143 
belægninger. Samtidig går vi ud fra, at der forefindes elevator(er), 144 
som også kan anvendes af rengøringsassistenterne, når der er brug for 145 
transport af materialer (bl. til vaskeri i kælderen) og maskiner, i det 146 
omfang de ikke findes på hver etage. 147 
 148 
Idrætshal og opholdsområde: Vi mener at sikkerhedszonen omkring 149 
hallen er for lille. Den bør være på min. 24*26 m. bl.a fordi det som 150 
regel er der brugere anbringer deres tøj, når de medbringer dette i 151 
hallen. Det forudsættes, at salen skal kunne opdeles af fleksible vægge 152 
som forudsættres betjent af særligt personale.  153 
Dette er uhensigtsmæssigt i forhold til muligheden for opdeling uden 154 
for skoletid, hvor skolens personale ikke er til stede.  Af hensyn til 155 
øvrige fritidsbrugere er det uhensigtmæssigt at lægge op til at 156 
kampsportsmåtter kan ligge permanent i et halområde. Enten idrætshal 157 
eller tumlerum skal belægges med gulv der er egnet til dans. 158 

 159 
Depotrum: Vi foreslår en udvidelse af depotrum til at være 300 m2. 160 
Vi ønsker at hallens forskellige brugere i videst muligt omfang kan 161 
betjenes af redskaber der tilgodeser netop deres idrætsgrens måde at 162 
træne på og at der er faciliteter til at udbyde åben hal for forældre med 163 
børn,  som man gør det i Prismen. 164 
 165 
Samspil mellem skole og fritidsdel: Der bør stableres en elektronisk 166 
info tavle og opslagstavler i ankomstområdet beregnet på 167 
fritidsbrugere, da receptionen forventes at være lukket når skolens 168 
personale går hjem. Generelt må mulighed for kommunikation og 169 
samarbejde mellem de forskellige brugergrupper indtænkes. 170 
 171 
Med venlig hilsen 172 
 173 
Ole Pedersen 174 
Formand for Amager Øst Lokaludvalg 175 
 176 


